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Redaktøren har ordet
Hei, flotte mennesker! 
Nå er endelig Eviggrønn tilbake, og årets første 
utgave er her for å dekke dagsaktuelle tema og 
inspirere deg som leser!

Redaksjonen
Redaktør
Anna Voldseth
annavoldseth@gmail.com

Redaksjonsmedlemmer
Evita Kolseth Skaar
evita.kolseth.skaar@nmbu.no

Ine Kyllingstad
ine.kyllingstad@nmbu.no

Sinduja Anantha Krishnan
sinduja.anantha.krishnan@nmbu.no

Julia Frisk Brendehaug
julia.frisk.brendehaug@nmbu.no

Forsidebilde: Ruben Rygh
Midtsidebilde: Ruben Eik Birkeland
Baksidebilde: Ida Riis-Johansen

Vi presenterer 36 sider med tekster, faglig input 
pluss noe artigheter, og ikke minst et storslått utvalg 
av nydelig bilder, sendt inn fra studenter og profes-
sorer ved MINA-fakultetet, dedikert til dere! 

Årets dagsaktuelle tema, som det så fint står på 
forsiden, er “Restaureringstiåret 2021-2030”. FN 
har uttalt årene frem mot 2030 til naturrestaure-
rings-tiåret, og det med god grunn! Det er ikke 
lenger nok å unngå å ødelegge naturen, vi må også 
reparere og ivareta natur som allerede er ødelagt 
eller som er planlagt å ødelegges. Du lurer kanskje 
på hva restaurering egentlig er, hvilke ulike typer av 
restaurering som finnes og hvilke krav det stilles til 
restaurering i dag?
Da anbefaler jeg at du leser videre!

Sett deg i solveggen, legg bena høyt og nyt! 
Hilsen Anna 

Foto: Gina Granheim Foto: Iselin Østvedt

Foto: Ruben Eik Birkeland 
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Studentrådets spalte
 
Flotte medstudenter på MINA! 
Eviggrønn er på trykk igjen, og som leder av studentrådet har jeg fått 
ei aldri så lita spalteplass. Det må jeg si er stas! Men hva skal man så 
si? Dette året har jo vært veldig merkelig. Men jeg kan jo starte med 
starten. Da jeg ble valgt inn som studentrådsleder i fjord høst had-
de jeg overhodet ikke peiling på hva en leder i studentrådet skulle 
gjøre. Ei heller var jeg sikker på hva studentrådets rolle var. Digres-
jon: Er du som meg og lurer fælt på hva studentrådet er?  Vel, ta en 
titt på guidelinen «5 fra sofaen» 
Ikke kunne jeg lese sakspapirer heller, og alle disse fremmedordene, 
akk ja..hjelp tenkte jeg. 

Og hjelp fikk jeg! Jeg spurte rett og slett alle rundt meg. Om råd, 
om rare ord, om erfaringer. Sakte (og litt usikkert) fant jeg ut av ting 
jeg lurte på. Og mye måtte jeg bare erfare. Som det å lede et møte. 
Hvordan i huleste gjør man det da? Nei, da prøver man seg litt fram, 
også justerer man seg etter hvert. «Fake it til you make it» er det 
noen som sier. Jeg sier heller noe sånn som «fail it til you nail it». 
Uansett, poenget er hvert fall; det er lov å være uerfaren! For hvor-
dan skal vi ellers bli erfarne? 
Studenter som deg og meg skal kunne mene noe om studietil-
værelsen selv om vi ikke har lest sakspapirer før, eller vet hva en 
vedtekt er. Vi skal kunne komme med gode ideer uavhengig om vi 
kun har ett semester på bakbeina, eller er i innspurten på en master. 
Studentrådet skal kunne romme populære og upopulære meninger. 
Og det aller viktigste; løfte frem studentenes behov og tørre å si ifra 
til ledelsen når vi ønsker å stille krav. 

Og det har vi gjort i år også. Vi har bedt om å forbedre smittevern og 
informasjonsflyt fra ledelsen. Vi har gitt beskjed om at resirkulering 
og pantemuligheter er alt for dårlige på sør, og at jordfagsbygnin-
gen sårt trenger et «summe/oppholdsrom». Vi har også ønsket oss 
strandvolleyball-baner, som etter planen blir innfridd utenfor Lille-
brand. Nå blir det turnering!
Men kanskje viktigst av alt, studentrådet kan være en stemme for 
studentene som sliter. Like før påske ble ledelsen i studentrådet 
invitert til dekanens allmøte for å gi tilbakemeldinger til alle ansatte 
om hvordan studentene opplever digital undervisning og eksamen. 
Basert på hva klassetillitsvalgte har formidlet, og hva mange av dere 
har svart i «status student» (undersøkelse tidligere i vinter), ble de 
ansatte informert om hva som fungerer og ikke fungere. Jeg håper 
de har blitt inspirert til å gjøre digital undervisning enda mer moti-
verende! For er det bare meg som begynner å bli firkanta i øya?
Vel, firkanta eller ei, studentrådet er til for deg! Kontakt oss veldig 
gjerne om du har spørsmål, innspill, ris eller ros, eller bare trenger 
noen å prate med. 

Skål for oss alle. Måtte våren bli evig grønn! 

En restaurerende hilsen fra 
Sigrid Esmeralda Arnestad  leder i studentrådet på MINA
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Hvem skal jeg kontakte?

Om saker du vil ta opp 
Klassetillitsvalgt
Studentrådet 
studentrad.mina@nmbu.no
Om enkelte emner
Emneansvarlig, underviser 
Om studieprogrammet ditt
Studieveileder 
Programråd 

Hvem sitter i programrådet?
Skogfag: elias.garvik@hotmail.com
Miljø og naturressurser + radioøkologi: hogne.phillips.stubhaug@nmbu.no
Naturforvaltning + økologi: lasser@nmbu.no
N.reiseliv: asmund.skjerve.revhaug@nmbu.no
Fornybar: cathrine.glosli@nmbu.no

Nyttige nettsider

For info om studentdemokratiet 
www.studentdemokratiet.no
www.nmbu.no/student/livet-rundt/studenttinget

Når du opplever noe vanskelig
https://www.sikresiden.no/

Meld avvik? 
https://www.nmbu.no/student/avvik

For andre spørsmål eller tilbakemeldinger

Tilbakemelding på gjennomføring av eksamen: send mail til
eksamen@nmbu.no

For spørsmål relatert til forskning 
aurora.hansen@hotmail.com (representant for forskningsutvalget)

For spørsmål relatert til studiekvalitet
hanne.ugstad@nmbu.no (representant for utdanningsutvalget) 

For masterplass på sør
gina.marie.granheim@nmbu.no

For utveksling
utveksling@nmbu.no

Fortsatt usikker på hvem du skal kontakte? 
Vi i studentrådet hjelper deg! 
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Linjeforeningene

Skogbrukerforeningen
Skogbrukerforeningen er en linjeforening med røtter langt tilbake i tid, helt fra 1911 
faktisk! Skogbrukerforeningens visjon er å skape et begeistrende skogmiljø, for alle som er 
skogfaglig interessert ved NMBU. Dette blir dagligdags gjennomført rundt kaffetrakteren 
på sørhellinga, men også ved m3 forum som består av både faglige og sosiale sammen-
komster, Pan-posten som er vår egen tidsskrift, skogbrukerballet og ukentlige Instagram-
konkurranser. 

Har du en interesse for skog så bli gjerne med!
 Vi har et veldig bra miljø som er opptatt av å hjelpe hverandre for å løfte skogfaget så 
høyt som mulig. 
Forstlig Hilsen!

Natura Innova
Natura Innova er linjeforeningen for masterstudiet Naturbasert reiseliv ved Norges miljø- 
og biovitenskaplige universitet. Naturbasert reiseliv omslutter emner innen naturforvalt-
ning, turisme og friluftsliv satt i kommersiell setting. Formålet til linjeforeningen er først 
og fremst å skape faglig og sosial trivsel i studietiden og ivareta studentenes interesser 
ved NMBU. Vi oppnår dette ved å samle studentene som er opptatt av naturbaserte 
muligheter, stedsutvikling, bærekraft og entreprenørskap. Natura Innova bidrar til tver-
rfaglig nettverksbygging ved å arrangere faglige og sosiale sammenkomster. 

Følg også med på vår facebookside, Natura Innova, her deles og diskuteres nyttig infor-
masjon for din studietid og videre karriere.

MINAsfæren
MINAsfæren er en faglig og sosial arena for alle som studerer Miljø og Naturressurser på 
MINA og andre interesserte. Navnet MINAsfæren symboliserer den unike sfæren som 
studentene ved miljø og naturressurser omgis av. Vi arrangerer spennende aktiviteter for 
våre medlemmer hvert semester, med mål om å skape samhold på tvers av klassetrinn og 
samarbeid med andre faglige miljøer.

Våren 2021 arrangerte vi påskenøtter, fagkveld og spillkveld. Vi var også medarrangører 
for «MINA-dagen», der tidligere MINA-studenter holdt foredrag om karrierevalg og rele-
vante jobber etter studiet. Videre er det planlagt tur med overnatting, idrettsarrangement 
på tvers av alle linjeforeningene på fakultetet og mye mer spennende! Da MINAsfæren er 
en relativt ny forening er det gode muligheter til å komme med innspill. Velkommen!

Facebook: MINAsfæren
Mail: minasfaeren@gmail.com
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Naturforvalterlaget
Ja, vi er her framleis – linjeforeininga for alle som studerer økologi og/eller naturforvalting 
her på NMBU! Og du er hjarteleg velkomen med (også om du ikkje studerer økologi og/
eller naturforvalting, men er litt over snittet interessert i mykorrhiza, sommarfuglar, blom-
stereng, rognkjeks, parasittkveps, lav, tårnfalk og gaupe)!
Det har vore eit vanskeleg år for mange av oss, også for foreiningane. Utover hausten 
måtte vi (pga nye smitteverntiltak) avlyse det meste av det vi hadde planlagt. Men noko 
fekk vi likevel arrangere, og vi var samla på blåbærtur (Ragnhild har framleis ca. 2 kg i 
frysen!), på bålkveld (god s på Frydenhaug) og på dokumentarkveld (såg Blue Planet 2). 
November, desember, januar og februar var derimot stillare enn dei skulle ha vore. 
I februar blei det arrangert digitalt årsmøte og KAHOOT, og her blei det valt nytt styre. 
Det nye styret og vona om at pandemien snart er over gjer at NF-laget går ei lys framtid i 
møte!

Ein foreløpig plan for 2021 følgjer her:
18. mars: KAHOOT, Among Us og Skribble-kveld vol 1
15. april: KAHOOT, Among Us og Skribble-kveld vol 2
--. mai: Stress ned med BÅLKVELD
--. mai: SOMMARAVSLUTNING
August: FADDERVEKE
September: MINA-leikane

Styret for 2021 består av: Eirik Tjensvoll Obrestad (leiar), Endre Eiklid 
(nestleiar), Ragnhild Sunde Stokke (økonomi), Julia Frisk Brendehaug 
(marknadsføring), Frøydis N Nygaard Sveen (arrangement) og Axel Edfeldt 
(potet). Følg oss i sosiale media! Her vil det dukke opp meir info om 
arrangementa, jobbtips, seminartips og anna gøy. 
Facebook: @Arrangement Naturforvalterlaget
Facebook-gruppe: Søk etter «Naturforvalterlaget»
Instagram: @naturforvalterlaget
E-post: naturforvalterlaget@gmail.com

Energiforeningen
Energiforeningen er en linjeforening for alle som studerer eller har særlig interesse for 
Fornybar 
Energi ved NMBU. Vårt mål er å samle studentene til faglige og sosiale arrangement for 
å skape engasjement, sosialt samhold og være en plattform for utvikling og kontakt med 
næringslivet. 
I år er et litt annerledes år og vi som alle andre har måttet rette oss etter restriksjoner og 
retningslinjer ved arrangement. Dette fører til at det som planlegges ikke alltid er mulig 
å gjennomføre. Likevel har vi hatt digital bedriftpresentasjon av Zephyr og påskenøtter 
sammen med miljøfysikerne. Vi prøvde oss på en bålkveld i mars, men ny nedstengning i 
Viken førte til at dette ikke var mulig å gjennomføre. Vi håper å kunne tilby et bedre tilbud 
til høsten igjen. 
Sjekk ut facebooksiden vår for informasjon om vårens aktivitetsprogram, følg oss på 
instagram for updates @energiforeningen og på bloggen kan du lese mer om aktiviteter 
vi har gjort. Her ligger også ute om den årlige utenlandsturen vår, som vi håper blir super 
i 2022!
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Energiseminaret 2021 - Sjøveien til en grønn fremtid
Tekst av Styret, Energiseminaret 2021

Energiseminaret er et to-dagers seminar, som ar-
rangeres årlig av frivillige studenter ved NMBU, 
for studenter, næringsliv og andre interesserte. 
Seminaret retter fokus på aktuelle tema innen 
energi, klima og miljø. I år ble seminaret gjen-
nomført for niende gang, 12.-13. mars, og årets 
tema var Havet. 

Med tittelen “Sjøveien til en grønn fremtid” ble deltak-
erne invitert med ut i det blå, for å lære mer om og 
vekke debatt rundt temaer som petroleumsindustriens 
fremtid, biologisk mangfold i havet, teknologiske ut-
viklinger innen energi til havs og hydrogenets rolle i en 
maritim sektor. På programmet sto kjente aktører som 
MORELD, Equinor, IFE, Energi Norge og Olje- og en-
ergidepartementet.

Et annerledes år
Energiseminaret arrangeres tradisjonelt i aud.max 
med et engasjert publikum i salen, men også her satte 
covid-19 sine begrensninger. Seminaret ble avholdt 
heldigitalt, på streaming-plattformen Tame. 
Fokuset på nettverksbygging ble ivaretatt gjennom dig-
itale stands og chatte-muligheter, og vi opplevde stort 
engasjement i Q/A-feltet. 

Unikt for denne digitale løsningen, er at seminaret ble 
tilgjengelig for absolutt alle som hadde interessen av å 
se, uansett hvor de befant seg i verden. Unikt er det 
også at seminaret nå kan sees i ettertid, da streamen for 
begge dagene ligger inne på Youtube-kanalen “Arrange-
ment Energiseminaret”.  

Bli med!
Til høsten vil det bli mulighet til å være med å arrangere 
Energiseminaret 2022! 

Følg med på våre kanaler for oppdateringer: 
www.energiseminaret.com
Facebook: Energiseminaret på NMBU 
Instagram: energiseminaret 

Foto: Energiseminaret 
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Foto: Ruben Rygh
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Hvorfor fortsetter vi mennesker å ødelegge naturen 
og endre klimaet, når vi vet at det vil ramme jordk-
loden hardt? Naturfilosofen Sigurd Hverven mener 
at det er på høy tid at mennesket forstår at naturen 
er grunnlaget for alt. 

Skal vi bygge enda en hytteby, anlegge større veier og nye 
kraftlinjer? Skal vi tillate vindkraftverk i urørt natur, skyte 
ulvefamilier, si ja til flere oppdrettsanlegg og pumpe opp 
enda mer olje og gass? Summen av våre aktiviteter har lagt 
et sterkt press på naturlige økosystemer, sendt flere tusen 
arter på rødlista, spredd miljøgifter og skapt klimaendring-
er. 

Naturfilosofen Sigurd Hverven mener at hovedårsaken til 
miljøproblemene vi nå står overfor ligger i natursynet vårt. 
Det hele kan kokes ned til et spørsmål om hvordan vi ser på 
våre medskapninger. Er naturen til for oss mennesker, eller 
har artene egenverdi? Har hestehov, sandsvaler, knuskk-
juke og vågehval like stor rett til livet som deg og meg, eller 
kan vi bruke dem som vi vil, instrumentelt for våre egne 
behov? 

Mennesket i sentrum 
Om vi har et instrumentelt natursyn, eller mener at hver art 
er et mål i seg selv, har avgjørende betydning for hvordan vi 
behandler naturen, mener Hverven. Han er stipendiat ved 
filosofisk institutt på Norges teknisk-naturvitenskapelige 
universitet og jobber nå med en doktorgrad om naturfi-
losofi. 

I 2018 skrev han boken Naturfilosofi, hvor han viser hvor-
dan det instrumentelle natursynet gjennomsyrer samfun-
net, i alt fra økonomisk tenkning til lover og forvaltning. 
Det kalles antroposentrisme, det at mennesket står i sent
                                  

– Gjennom historien har antroposentrisme ofte tatt form 
av ignoranse. Man har rett og slett ikke tenkt på naturen, 
den er blitt tatt for gitt. Man har ikke betraktet den som en 
nødvendig, foranderlig og påvirkelig forutsetning for men-
neskelig liv, skriver Hverven i boken sin.

– I henhold til denne tenkemåten er mennesket det eneste 
vesenet som er et mål i seg selv. Alt annet, hele naturen, 
betraktes som potensielle midler som kan være til nytte for 
mennesker, forklarer Hverven i boken. 

Ødelagt natur = ødelagt økonomi 
Må det være slik? Hverven mener at det er på høy tid at 
vi endrer på hele systemet. For – det er naturen som kom-
mer først, om vi vil det eller ikke. Til syvende og sist må 
menneskene forholde seg til de rammene den setter. Gjør 
vi ikke det, vil det få alvorlige konsekvenser, mener han. 

Ifølge FNs klimapanel må utslippene av klimagasser ned til 
null innen 2050 for å unngå katastrofale klimaendringer, 
og verdens arter utryddes nå så raskt at det snakkes om at 
vi er inne i den sjette masseutryddelsen i jordas historie. 

– Vi forholder oss til naturen som naturressurser som kan 
øke omsetningen, skape vekst, velstand og fortjeneste. Vi 

Naturen kommer først 
Tekst av Tor Bjarne Christensen

Tidligere publisert i Naturvernforbundets Natur & Miljø

Foto: Tor Bjarne Christensen
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opererer med en nyklassisk økonomi og en politikk som 
følger rådene til økonomien. Men i virkeligheten er økono-
mien kun en del av naturen, ikke omvendt. Hvis vi ødeleg-
ger naturen, ødelegger vi økonomien, og det er akkurat 
det vi er i ferd med å gjøre. Vi har snudd det hele på hodet, 
og nå må vi sette det riktig vei igjen, sier Hverven. 

Forsto hva som står på spill 
Hverven har vokst opp i Drammen. Som barn ble han tatt 
med på turer, og de hadde tilgang til hytter både på fjellet 
og ved sjøen. Men miljøengasjementet kom ikke til over-
flaten før han begynte å studere filosofi ved Universitetet 
i Oslo.

 – Jeg hadde ikke noe utpreget engasjement for naturen 
i oppveksten. Jeg tok naturen for gitt. Det var først da jeg 
begynte å studere, og særlig under forelesningene til Arne 
Johan Vetlesen, at jeg ble klar over hvor mye som står på 
spill, forteller Hverven. 
Om somrene har Hverven tilbrakt mye tid på hytta i Vest-
fold. De siste årene har han sett en dramatisk endring i 
naturen.

– Torsken har nesten blitt borte, og det er ikke lenger lov 
å fiske torsk i Oslofjorden. Det griper inn i en praksis jeg 
har vokst opp med. Det er et tap for oss mennesker, som 
ikke kan fiske slik vi alltid har gjort, og så er det et tap for 
naturen. Torsk har alltid levd i våre farvann, det bør den få 
fortsette med, sier Hverven. 

Farvel til «business as usual» 
Han tar til orde for radikale endringer i måten vi ser på 
naturen på. Han ser ingen vei utenom. 

– Jeg tror at vi beveger oss bort fra det instrumentelle na-
tursynet og «business as usual». Det er en måte å leve på 
som ikke kan opprettholdes, fordi endringene i naturen nå 
skjer ekstremt fort, sier Hverven. 

I 2019 publiserte FNs naturpanel en rapport som viser at vi 
står i fare for å gjøre ubotelig skade på naturen. Naturpan-
elet mener at grønn økonomisk vekst ikke er mulig og an-
befaler utvikling av en «global bærekraftig økonomi, som 
styrer vekk fra det nåværende begrensede paradigmet om 
økonomisk vekst». 

Rikere liv, enklere midler 
Hverven mener at vi står fremfor store endringer i måten 
vi lever på. Det vil ikke være mulig å fortsette med det for-
bruket vi har i dag. 

– Vi kan reise mindre, kjøpe mindre, kjøpe ting som varer 
lenger, gå turer i skogen, kanskje jobbe mindre. Jeg tror vi 
kan få det bedre. Materiell levestandard gir mennesker et 
godt liv inntil et visst nivå, men med den levestandarden 
vi har i Norge i dag er det er vel så mye andre ting som 
kan gjøre livet bedre. Vi trenger et rikere liv med enklere 
midler, sier Hverven. 

– Vil folk være klare for slike endringer? 
– Det er ting som peker i ulike retninger her. Det er oppløf-
tende med klimastreiker og alt engasjementet som Greta 
Thunberg har skapt. Bare i løpet av de ti årene som har gått 
siden jeg gikk på videregående er det mulig å se en men-
talitetsendring. Men på den andre siden har man Folkeaks-
jonen mot klimahysteriet og andre protestgrupper. Det er 
vanskelig å si hvordan det vil gå, sier Hverven. 

Han velger å være optimist. 

– Jeg vil tenke det er håp, og jeg har stor tro på at den gen-
erasjonen som vokser opp nå. De ser annerledes på dette, 
sier Hverven. 
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Foto: Gina Granheim
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Naturvern er viktigst, men det er ikke nok: Vi må i til-
legg restaurere ødelagt natur

Tekst av Astrid Brekke Skrindo, forsker, Norsk Institutt for Naturforskning

Lær mest mulig om naturrestaurering mens du er 
student! Både FN, EU og Norge er entydige: Vi må 
restaurere natur for å stoppe naturkrisen og klimak-
risen. Kunnskap om hva naturrestaurering er og 
hvordan det kan bidra til bedre arealforvaltning er 
noe dere vil få stor nytte av i framtidige jobber. 

Unngå naturinngrep er alltid viktigst
For å snu den negative trenden med naturødeleggelse er 
det aller viktigst å stoppe ytterligere tap av natur. I tillegg 
er det nødvendig å reparere noe av det som allerede er 
ødelagt.

Finnes det egentlig noe natur i Norge som er helt beskyttet 
mot ødeleggelse? Finnes det arealer som sikret mot vin-
dkraftverk, vannkraftverk, hyttefelt, eller vei?  Staten har 
vedtatt motorvei gjennom naturreservat med Ramsar-sta-
tus mer enn en gang, inngrep i verneområder vedtas gang 
på gang.

Restaurert natur blir ikke «opprinnelig natur»
Naturrestaurering handler om å reparere områder, arealer 
eller populasjoner som er ødelagt slik at de i framtida kan 
ha en økologisk funksjon og forsyne oss med naturgod-
er. Naturrestaurering kan ikke erstatte intakte økosystem 
100%, men forstyrra økologiske prosesser kan forbedres 
slik at økosystemenes tilstand forbedres. 

Naturrestaurering langs tre akser
Naturrestaurering kan være svært mye forskjellig og kan 
brukes i ulike situasjoner. Når er det aktuelt å benytte 
naturrestaurering som virkemiddel? Svaret kan illustreres 
med tre akser som til sammen utgjør et restaureringsrom 
(figur 2): Alt inne i dette rommet kan være naturrestaure-
ringsprosjekter, men de har ulike utgangspunkt og mål-
settinger. Kunnskap og erfaring fra en akse kan brukes på 

de andre og til sammen kan alle sektorer som forvalter og 
bruker naturområder jobbe med naturrestaurering.

Akse 1: De klassiske restaureringsprosjektene der målet 
er å komme så nært som mulig det opprinnelige økosyste-
met. (Se Dagmar Hagens artikkel)

Akse 2: Begrense naturinngrep i vedtatte utbyggingspros-
jekter, som kraftverkutbygginger, veier og hyttefelt. Her 
handler det om å gjøre effekten av nye utbygginger «minst 
mulig ille» ved å restaurere midlertidige ødeleggelser og 
sideområder (figur 1). I tillegg kan man kompensere ved å 
restaurere andre arealer. 

Akse 3: Forbedre naturtilstand i arealer som er i bruk, 
som å gjenåpne gjengrodde beitemarker og bekkedrag for 
å skape leveområder for arter i tillegg til å øke områdets 
rekreasjonsverdi. 

Oppfordringen min er: Flytt inn i restaureringsrom-
met, kjenn hvor du hører hjemme, lær mest mulig 
om naturrestaurering og bli med i tiårets satsing på å 
oppskalere naturrestaurering i Norge slik at det virkelig 
monner!

Figur 2: Naturrestaurering langs tre akser

Figur 1: Naturlig revegetering fra stedlige toppmasser langs E10 ved Øksfjorden fra 2005 og 2008.
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Restaurering av natur uavhengig av utbyggingspros-
jekter, er ikke lovpålagt i Norge. Noen kommuner 
eller organisasjoner, har på eget initiativ gått i gang 
med å gjennomføre restaureringsprosjekter, for å 
rette opp i feil og skader påført naturen. Samtidig 
som vi kan lese om flotte prosjekter på restaurering 
av f.eks. vassdrag, myr og skytefelt, er det et para-
doks at vi fortsatt taper store mengder naturmang-
fold. Daglig blir nye prosjekter vedtatt, som fører til 
at naturmangfold og arealer går tapt, til fordel for 
økonomisk gevinst. Etablerte lovverk, forskrifter og 
regler blir tilsidesatt, som f.eks. manglende kant-
soner langs tusenvis av vannforekomster. Spesielt 
naturen rundt der de fleste av oss bor er utsatt. Det 
er også her vi finner mange av de mest sjeldne art-
ene i landet (Henriksen & Hilmo 2015).

Vi ligger langt etter andre land i å regulere forbruket av 
naturarealer. Graver & Stenseth (u.å.) ved Det Norske Vi-
denskaps-Akademi, skriver: ”Vi må derfor utvikle rettslige 
virkemidler som gjør at det lønner seg å handle langsiktig 
til fordel for miljøet og straffer seg å handle kortsiktig”. Selv 
om det allerede eksisterer noen, trenger vi flere lovbundne 
virkemidler inn i norsk naturforvaltning, som reduserer 
mengden utbyggingstiltak. Virkemidler, som samtidig også 
verner om den mest verdifulle og umistelige andelen natu-
rarealer i Norge. Vi trenger også en kommunepolitikk og et 
forvaltningsapparat som håndhever og gjennomfører disse 
virkemidler.

I dag finnes det virkemidler som er utviklet for å begrense 
konsekvenser vi forårsaker gjennom utbygging. Konsekven-
sutredninger, herunder tiltakshierarkiet, er et virkemiddel 
som er godt etablert i Norge. Systemet har egentlig, ut fra 
et naturrettet perspektiv, som hensikt å luke ut de pros-
jektene og de alternativene som fører med seg for store 
konsekvenser og irreversible skader for bl.a. naturen. 

Figur 1: Illustrasjon fra Miljødirektoratet

Tiltakshierarkiet (forankret i § 23 Forskrift om konsekven-
sutredninger) er en metodikk, som skal minimere negative 
konsekvenser for miljø og samfunn, som oppstår gjennom 
et utbyggingsprosjekt. Tiltak for å unngå, avbøte, restaur-
ere og kompensere for negative konsekvenser, blir utredet 
og planlagt med minkende prioritet. 
Restaurering er tredje skritt i prosessen og vurderes etter 
at tiltak for å unngå, minimalisere og avbøte konsekvens-
er er gjennomført (for mer info se Miljødirektoratet u.å.; 
Muhrman 2020). Disse tiltakene gjennomføres i all hov-
edsak i planområdet og på arealer som blir direkte berørt 
av utbyggingsprosjekter. Det vil egentlig si at restaurering 
gjennom tiltakshierarkiet blir gjort for å rette opp i skad-
er og ødeleggelser av områder anvendt for å realisere en 
utbygging. For eksempel deponier, anleggsveier, lagring-
splasser for materialer og maskiner, med mer.

Når de første punktene av tiltakshierarkiet er vurdert og 
man fortsatt sitter igjen med irreversible skader eller tap 
av naturmangfold, tar man i bruk siste ledd; kompensas-
jon. Økologisk kompensasjon (Muhrman 2020) skal bøte 
for det uunngåelige tapet av natur som oppstår gjennom 
et utbyggingsprosjekt. Virkemiddelet bygger på grunnleg-
gende prinsipper som:

• Det er ”siste utvei” i tiltakshierarkiet
• Kompensasjonen skal plasseres så nær tapet som 

mulig og helst settes i gang før tapet finner sted
• Tiltakene skal gjenspeile det tapte så godt det går (likt-

for-likt)
• Kompensasjonen skal være av minst like stort omfang 

som det tapte (≥1:1) og helst mer enn det som ble tapt
• Kompensasjonstiltak kan og bør dreie seg om å 

gjenskape, restaurere og fremme naturlige habitater 
og naturlig dynamikk

«Dersom økologisk kompensasjon ble lovpålagt for alle 
utbygginger (slik som i andre land), ville dette trolig ført 
til både en reduksjon i arealbruksendringer, men også en 
økning av naturmangfold.»

Restaurering og økologisk kompensasjon
Tekst av Anna M. M. Muhrman (M.Sc. naturforvaltning), Jonathan E. Colman (førsteamanuensis i naturrestaurering ved NMBU), og Per Kristian 

Rørstad (forsker ved NMBU)
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I Norge er det flere som er skeptiske til økologisk kompen-
sasjon (Muhrman 2020): det kan bli fremstilt som en 
kompensasjon som rettferdiggjør inngrep i natur. Kompen-
sasjon kan misforstås som noe negativt, da omtalen ofte 
lyder ”dersom du fortsatt sitter igjen med konsekvenser” 
osv. Realiteten tilsier allikevel at det oftest vil være et tap 
av naturmangfold når arealbruken endres, med mindre 
det er et areal som allerede er 100% forringet og uten 
økologiske verdier. Kompensasjon skal sørge for at vi ender 
med et netto økning av nettopp naturmangfold. Dette vil si 
at naturen sitter igjen med mer enn den i utgangspunktet 
hadde, da et nytt prosjekt ble igangsatt. Naturen skal ikke 
om og om igjen stå igjen som taperen, slik den så ofte gjør.

Dersom man ser nærmere på prosessen, har vi i Norge 
foreløpig valgt å gå utenom en prissetting av natur, i mo-
tsetning til andre land. Ettersom naturen ikke har en mon-
etær stemme i saksbehandlingsprosesser, oppstår vanske-
lige avveininger mellom prissatte og ikke-prissatte verdier 
og konsekvenser. Det er derfor vi ofte blir vitne til at na-
turen sitter igjen som taperen etter utbyggingsprosjekter. 
Kompensasjon kan av myndighetene settes som vilkår for 
å få gjennomføre en utbygging, men kompensasjonen kan 
ikke si om et prosjekt vurderes til å være samfunnsøkono-
misk lønnsom eller samfunnsmessig nødvendig. Med an-
dre ord, skal ikke kompensasjon kunne brukes for å rettfer-
diggjøre eller bidra til å godkjenne et nytt prosjekt.  

Illustrasjon fra Litteraturstudie: Kompensasjon av jordbruks- og natu-

rområder fra 2013

Pilotprosjekter på økologisk kompensasjon i Norge har sta-
dig anvendt vern som kompensasjon, i form av utvidelse av 
allerede vernede områder. Internasjonalt blir vern ofte sett 
på som noe som ikke oppfyller en kompensasjons formål. 
Dersom noe er verneverdig, bør det vernes uavhengig av 
en kompensasjon. Økologisk kompensasjon skal sørge for 
at naturen ikke står igjen som taperen, på tross av at ar-
ealer, helst med minst mulig økologiske verdier (ref. tilt-
akshierarkiet) har gått tapt. Da er vern alene, en ”lett og 
billig utvei”. Restaurering derimot, bør spille en viktigere 
rolle også innen økologisk kompensasjon. Ved å anvende 
forringede økosystemer som kompensasjonsarealer for 

nye utbyggingsprosjekter, vil man i større grad oppnå null 
netto tap og helst en økning av naturmangfold. Samtidig 
får man en mulighet til å rette opp i gamle synder. Økolo-
gisk kompensasjon kan og bør derfor brukes til å fremme 
anvendelsen av restaurering. Krav om kompensasjon bør 
gjelde alle typer utbyggingsprosjekter, dermed alle typer 
arealer; verdifulle likså hverdagsnatur.

Dersom økologisk kompensasjon ble lovpålagt for alle ut-
bygginger (slik som i andre land), ville dette trolig ført til 
både en reduksjon i arealbruksendringer, men også en 
økning av naturmangfold. Det er ikke lett å kompensere 
for tapt og negativt påvirket natur. Det er i de aller fleste 
tilfeller ikke gjort på et blunk og det krever økt kunnskap 
og erfaring. Alt dette bidrar til at kompensasjon koster. Kun 
arealer som med suksess kan gjenskapes eller erstattes, vil 
bli anvendt til utbygging og det mer verdifulle og sårbare 
skånet og sikret for fremtiden. Samtidig kan nødvendige 
utbyggingsprosjekter pålegges restaurering av økosyste-
mer i dårlig forfatning, som kompensasjon for det tapte. 

I Norge i dag og i årene som kommer, er to ting sikkert; 
utbygging vil dessverre fortsette i høyt tempo og som følge 
vil vi stadig tape mer natur. Vi trenger nye virkemidler som 
legger bånd på mengden utbygginger og taler naturens 
sak. Økologisk kompensasjon, kan ved riktig bruk sørge for 
at naturen omsider ikke står igjen som taperen. Samtidig 
kan vi slå et slag for restaureringens tiår og sørge for at  tid-
ligere tapt og forringet natur restaureres og tilbakeføres, 
som fungerende deler av økosystemer.

Kilder:
Forskrift om konsekvensutredninger. Tilgjengelig fra: https://lovdata.
no/dokument/SF/forskrift/2017-06-21-854
Graver, H.P. & Stenseth, N.C. u.å.: Meddelelse nr.2 fra Akademiets ut-
valg for klima, miljø og ressursbruk: Jussens rolle i den nasjonale og 
globale responsen på klimaendringer og tap av biologisk mangfold. 
Lest: 23.03.2021. Tilgjengelig fra: https://www.dnva.no/om-akademiet-
komiteer-og-utvalgakademiets-utvalg-klima-miljo-og-ressursbrukmed-
delelser/meddelelse-2
Henriksen, S. & Hilmo, O. 2015: Hvor finnes de truete artene? Norsk 
rødliste for arter 2015. Artsdatabanken. Lest: 25.03.2021. Tilgjengelig 
fra: https://www.artsdatabanken.no/Rodliste/HvorFinnesDeTrueteArt-
ene
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jolosninger/forebygge-skadevirkninger-for-miljo-og-samfunn/
Muhrman, A.M.M. 2020: Kommunale økokontoer og arealbanker. En 
mulighetsstudie. Masteroppgave ved Norges miljø- og biovitenskapelige 
universitet, fakultetet for miljøvitenskap og naturforvaltning, våren 
2020. Tilgjengelig fra: https://nmbu.brage.unit.no/nmbu-xmlui/bit-
stream/handle/11250/2675080/Muhrman2020.pdf?sequence=3&isAl-
lowed=y
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Det er økende bekymring for hvordan arter utryddes 
og biologisk mangfold går tapt i hurtig tempo som 
følge av nedbygging av naturområder.  På stor ska-
la kan det være vanskelig å snu denne utviklingen 
med mindre vi mennesker endrer våre forbruksvan-
er, men det kan også gjøres effektive grep ved å 
restaurere natur som har gått tapt i tidligere tider. 
Vi har de siste årene jobbet med prosjekter som bit 
for bit restaurerer natur og biologisk mangfold i ur-
bane miljøer. 

Det finnes i dag sertifiseringssystemer, som f.eks. BREE-
AM-NOR, innenfor byggebransjen der et byggeprosjekt 
kan oppnå «økologiske poeng» dersom det biologiske 
mangfoldet på byggetomta øker. Dette kan oppnås innen-
for urbaniserte miljøer der det som utgangspunkt ikke er 
eksisterende natur på tomta. Mange byggeprosjekter i ur-
bane miljøer får derfor utarbeidet en detaljert plan for økt 
biologisk mangfold basert på stedegne arter og verdifulle 
lokale naturtyper, som også bidra med viktige økologiske 
funksjoner selv på relative små arealer. Ny grøntstruktur 
kan etableres både på bakkeplan og på tak.

I Oslo-området har naturtypen slåttemark et stort arts-
mangfold og har vært i tilbakegang gjennom flere tiår som 
følge av bl.a. modernisering i landbruket og økende urban-
isering. Vi har derfor integrert restaurering eller nyetabler-
ing av «semi-naturlig eng med slåttemarkspreg» i urbane 
prosjekter de siste årene. Engene kan være basert på spir-
ing fra eksisterende frøbank i jordsmonnet, eller ved å så 
med egnet frøblanding.

Ved etablering av ny slåttemark i et areal som tidligere er 
nedbygget legger vi først et drenerende lag av stedegen 
knust steinmasse, dernest minimum 15-30 cm jordlag av 
type tilpasset det biologiske mangfoldet vi skal etablere. 
Ved bruk av lokal jordmasse kan eksisterende frøbank 
gjøre nytten, men oftest sår vi til med stedegne innsamlete 
frø eller høy. De første årene er det gjerne mye jobb med 
å fjerne fremmedarter som trives på pionermark, men gr-
advis etableres enga og flere engarter kan stå i full bloms-
terprakt allerede første året. Enga skal slås på høsten hvert 
år, utover dette er det lite skjøtselsarbeid som kreves. Etter 
8-10 år kan man oppnå en stabil slåttemark med stort bi-
ologisk mangfold av blomsterplanter og derav også viktig 
habitat for spesielt insekter.

Siden våre tradisjonelle slåttemarker er i sterk tilbakeg-
ang kan slike semi-naturlige enger i urbane strøk bli vik-
tige refugie-habitat og bidra til å ivareta biomangfoldet i 
urbane områder med stort utbygningspress, f.eks. rundt 
Oslofjorden.

Restaurering av slåttemark i urbane miljø
Tekst av Kjetil Flydal (Økolog, NaturRestaurering AS og UiO), Jonathan E. Colman (Økolog, MINA, NMBU) og Jørn Olav Løkken (Botaniker, 

NaturRestaurering AS)

Foto: Jonathan Colman. 1) Et nyetablert eng på tak til Jernbanetorget 
på Lillestrøm

2) Nødvendig skjøtsel/slått med jo av en eng som ble flyttet og nyeta-
blert på Mustadlokket i Oslo ved Lilleaker/Lysaker i forbindelse med 
utbyggingen av området. 
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Naturrestaurering i Hjerkinn skytefelt. Det handlet om 
å tenke stort og samarbeide godt!

Tekst av seniorforsker Dagmar Hagen, Norsk institutt for naturforskning (NINA)

Tilbakeføringen av Hjerkinn skytefelt på Dovrefjell 
til nasjonalpark og fjellnatur viser at restaurering 
er mulig etter 100 år med militær aktivitet i sårbar 
høyfjellsnatur. Nå i starten av FN’s restaurering-
stiår kan Hjerkinn-prosjektet være til inspirasjon 
for restaurering av andre ødelagte naturområder i 
Norge.

Oppskalering og samarbeid
I følge FN og Naturpanelet (IPBES) er to forhold avgjørende 
for at restaurering skal bidra til å snu trenden med tap av 
biologisk mangfold. Oppskalering: kunnskap fra småskala 
forskningsprosjekter må løftes opp og brukes i storskala 
landskap. Samarbeid: restaurering forutsetter samarbeid 
på tvers av fagfelt og forskningskunnskap må kobles med 
praktiske erfaringer. Da Hjerkinn skytefelt skulle restaure-
res var det nettopp oppskalering og samarbeid som var i 
fokus.

Restaurering fra skytefelt til nasjonalpark
I 1999 vedtok Stortinget at det 165 km2 store Hjerkinn 
skytefelt på Dovrefjell skulle avvikles og områdene skulle 
restaureres til framtidig vern, sivil bruk og mest mulig op-
prinnelig natur. I tillegg skulle prosjektet bygge kunnskap 
om naturrestaurering med overføringsverdi til andre om-
råder og sektorer. 
Forsvarsbygg fikk ansvar for prosjektet, med et budsjett på 
ca 580 millioner kroner i perioden 2003 

– 2020. Norsk institutt for naturforskning (NINA) samarbei-
det tett med Forsvarsbygg om planlegging, restaurering-
smetoder, løsninger og dokumentasjon av resultater. 

Hva skulle restaureres?
Den militære aktiviteten på Hjerkinn startet allerede i 
1923. En hovedaktivitet i restaureringen var å finne og 
destruere eksplosiv- og ammunisjonsrester (såkalte blind-
gjengere). Den andre hovedaktiviteten var å fjerning av 
veger, bygninger, skyteanlegg og andre installasjoner. Etter 
at anleggene var fjernet ble terrenget formet og tilrettelagt 
og naturlig vegetasjonsetablering.

Hvor mye natur er restaurert på Dovrefjell?
Da prosjektet ble ferdigstilt høsten 2020 var store deler av 
skytefeltarealet vernet, 131 km2 som nasjonalpark og 45,6 
km2 som landskapsvernområde. Det er fjernet mer enn 19 
000 blindgjengere og 500 tonn metallskrap. Nedbygd areal 
tilsvarende 1200 fotballbaner er gravd igjen og vegetasjon 
og lokale arter er i ferd med å etablere seg. Det er bereg-
net at vegetasjonen i det restaurerte arealet binder karbon 
tilsvarende forbruket til mer enn 1100 husstander årlig. To-
talt 45 000 vierplanter er satt ut og 8 masterstudenter har 
tatt oppgave på Hjerkinn.

Bygge kunnskap
Hjerkinn PRO har vist at storskala restaurering er mulig un-
der ekstreme forhold. Kunnskapen og erfaringene som er 
utviklet på Hjerkinn kan nå brukes og videreutvikles ved 
restaurering av andre områder i Norge og internasjonalt. 

Les mer om Hjerkinn-restaureringa her: https://www.

nina.no/V%C3%A5re-fagomr%C3%A5der/Naturrestaurering /

Hjerkinn-naturrestaurering 

Foto: D. Hagen/NINA.Bildene viser gravemaskiner som holder på å fjerne anlegg i skytefeltet. 
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Det er mulig å inkludere økologisk restaurering i 
planlegging av nye havvindparker. 

For at energiomstillingen skal bli en realitet er det helt nød-
vendig å bygge ut mer fornybar kraft. Vindkraft på land har 
møtt enorm motgang på grunn av inngrepene de utgjør i 
naturen. Utdeling av nye konsesjoner for vindkraft i Norge 
har stanset, og nå investeres store summer til utbygging 
av vindparker på havet. Velkjente fordeler med havvind er 
at det er god plass på havet, vinden blåser sterkere enn på 
land, og parkene kan plasseres i nærheten av forbrukerne 
utenfor befolkningsrike kystbyer. 

Havvind er en nullutslippsløsning med høyt energipotensi-
ale og lavt konfliktnivå, i tillegg viser forskning at havvind 
faktisk kan bidra til økt biomangfold. I etablerte havvind-
parker har man observert at marine arter etablerer seg på 
fundamentene til vindturbinene som står under vann. Fun-
damentene blir nye habitater som først koloniseres av ma-
rine arter som trives på harde overflater, eksempler er rur, 
blåskjell, små krepsdyr og anemoner. Samlingen av slike 
arter øker biomassen og produktiviteten hvilket medfører 
at flere arter trekkes mot området for å utnytte seg av nye 
habitater og ressurser. Havvindturbinen fungerer dermed 
som et kunstig rev. (Degraer et al, 2020).

Etableringen av et såkalt kunstig rev vil påvirke det marine 
økosystemet. Som forklart over kan det nye revet legge 
til rette for nye mikrohabitater, økt bioproduksjon, større 
populasjoner og økt biomangfold. Det er for så vidt ikke 
utelukkende positive virkninger. Dersom uønskede fre-
mmede arter finnes i økosystemet og drar nytte av disse 
nye habitatene så kan det få store negative ringvirkninger 
for det stedsspesifikke artsmiljøet (Langhamer, 2012). I til-
legg er det ikke gitt at økt biomangfold lokalt vil gi positive 
effekter regionalt dersom man ser marine økosystemer i 
en større sammenheng (Degraer et al, 2020).

Når det skal planlegges og bygges havvindparker bør det 
tas økologiske hensyn til det maritime livet. Erfaringer fra 
etablerte havvindparker tilsier at turbinfundamentene kan 
gi positive ringvirkninger for biomangfold under havover-
flaten, men det trengs fremdeles forskning på hvordan 
endringene vil påvirke marine økosystem regionalt. Lang-
hamer (2012) foreslår flere ulike forslag til design og ut-
forming av fundamentene som vil tiltrekke seg ulike typer 
arter. Utbyggingsaktørene bør, i samarbeid med biologer 
og økologer, legge til rette for kunstige rev som gir positive 
ringvirkninger gjennom design i produksjonsfasen og arts-
forvaltning i driftsfasen.

Illustrasjon av Hendrik Gheerardyn. Havvindkonstruksjoner under vann 

kan fungere som nytt habitat for flere marine arter. Produktiviteten og 

biomassen øker, og revet blir en ressurs for arter av høyere trofisk nivå.

Kilder:
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Havvind + biomangfold = sant?
Tekst av Emilie Kristine Rohde Larsen
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Må naturen vike?
Tekst av  Ida Riis-Johansen

Endret arealbruk er den viktigste grunnen til at na-
tur forsvinner og bidrar også til økte klimagassut-
slipp ettersom intakte skoger og våtmarker tar opp 
og lagrer karbon. Det er derfor viktig å redusere 
nedbygginga av skog og myr så langt det er mulig. 

Når myr dreneres, nydyrkes eller graves ut for nybygging 
slippes ut store mengder CO2 til atmosfæren som bidrar 
til å forsterke klimaendringene. Samtidig er myr et viktig 
leveområde for mange arter og bidrar med regulerende 
økosystemtjenester for oss mennesker. I myrer som har 
blitt grøftet tidligere kan lukking av grøftene redusere kar-
bontapet. Slik restaurering av myr og annen våtmark har 
blitt gjort i Norge av hensyn til klima og natur, og til nå har 
over 80 myrer blitt restaurert. 

I mange politiske debatter settes naturmangfold og klima 
opp mot hverandre, men å bevare myr kan virke som en 
vinn-vinn-situasjon ettersom det har positive effekter for 
begge. Likevel har store arealer av myrjord blitt dyrket og 
bygget ned i nyere tid. 

Dyrking av åker på myr har nylig blitt forbudt, men fortsatt 
i dag tillates det at myrområder dreneres og graves ut når 
det skal bygges nye veger, boliger og andre bygg. Myrjo-
rd blir dermed offer for en konstant pågående arealkonf-
likt mellom nasjonal- eller lokal utvikling, matjord, andre 
økonomiske interesser eller natur. Det kan virke paradok-
salt og urettferdig at det skal være lov å bygge på myrjord 
mens det ikke skal være lov å nydyrke på myrjord. Matjord 
er tross alt også en nødvendig ressurs som stadig må vike 
for andre interesser. I dag består kun 3,5% av Norges areal 
av matjord. Samtidig vil forbud mot nybygging på myrjord 
kunne føre til økt press for utbygging på matjorda. 

Det må bli vanskeligere og dyrere å sløse med natur og 
matjord som gir ressurser, tjenester og verdier som be-
grensede og ikke lett kan reetableres. Det kan virke som 
om de viktige tjenestene og ressursene vi får fra enten 
natur eller matproduksjon må vike for utbygging og vekst. 
Det burde likevel ikke være et hinder for å innføre et forbud 
for nybygging på myrjord. Heller enn å bygge ut nye om-
råder, bør fokuset på fortetting økes. I stedet for at natur 
og matjord ofres bit-for-bit i lokale kommunestyrevedtak, 
må det innføres nasjonale rammer for hvor mye som kan 
bygges ned og hvor og hvordan det bygges. Dette kan skje 
gjennom innføring av et nasjonalt naturbudsjett, økt rett 
for miljømyndighetene til å protestere og strengere regler 
for konsekvensutredninger. 

Naturen og et stabilt klima er forutsetningen for livet på 
jorda slik vi kjenner det i dag. Noe kan og må restaureres, 
men å ta vare på den vi har vil være essensielt i en verden 
som blir varmere, villere og mer overbefolket.
   

                                                     Foto: Ida Riis-Johansen

Foto: Ida Riis-Johansen
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What is the restoration project about?  
The theme for our restoration project is mangament of cultural land-

scapes. Our goal is to create higher biodiversity by turning an old grass 

field into a wildflower meadow. Cultural  landscapes like this are de-

creasing in numbers, and traditional knowledge is disappearing.  We 

aim to restore the field into a species-rich eco-site. By doing that we 

hope to strengthen various ecosystem services; creating habitats for 

plants and insects, maintaining traditional  knowledge, increase con-

necdtivity to surrounding areas both ecologically and social.  

The chosen location, Hasselbakken on Ås campus, is now an old grass 

field starting to  become overgrown. We will look into potential meth-

ods for restoring the site, and create a  management plan. By imple-

menting simple measures such as cutting the grass (over time),  the less 

dominant plant species can establish. More comprehensive methods 

will be  concidered, such as working with the soil profile and sow seeds.  

The restoration project will include involvment of local stakeholders, 

budget and time frame. This will include the  intensified regions around 

Ås that still has several patches of extensively managed meadows. Sev-

eral of these traditionally farmed grasslands  host hollow oaks and are 

hotspots for endangered species in the region and can provide as refer-

ence sites for the project.   

Why are wildflower meadows so important? 
In Norway wildflower meadows are important because they are part 

of our heritage and a  number of these meadows are now decreasing 

rapidly, taking with us their knowledge of  plant medicine, vegetables 

for the future and pollination advantages. These meadows are a  very 

species diversity rich and vulnerable nature type. This will be the main 

theme of our  project proposal. Meadows are decreasing rapidly due 

reduction in grazing animals  (overgrowth) and industriens, roads and 

cities take over the previously important habitats for  wildflowers (Mil-

jødirektoratet, 2020). 

These wildflower meadows are easy to detect and are  often full of 

summing insects in the summer months, like butterflies, moths, and 

bees. Many of the flowers in these meadows provide an important food 

source for these invertebrates  (Svalheim, Garnås, Hauge, 2018). These 

complex adaptations exist in our wildflower meadows. These meadows 

can provide us with essential new crops, medicines, and overall func-

tions  as a seed bank for the changing climate. We do not know if our 

food crops today will be  strong enough to handle dry climates, frost og 

pesticides in twenty years. Some wildflowers  can have tolerance to this 

(Hind, 2017). 

Description of project: 
Flower meadow in Hasselbakken 

Tekst av Julia Frisk Brendehaug, Ola  Ei & Eirik Walle

Figure 1: Primary area marked with blue line. Aerial photo from Norge 
i bilder (2018)  retrieved 25.09.20 from https://www.norgeibilder.no/.

Foto: Julia Frisk Brendehaug
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Secondly, fruit and berries need insects that can  pollinate them. That 

will become increasingly difficult if there are not any insects left  (Mil-

jødirektoratet, 2016). Thirdly, flower fields have a potential to increase 

the cultural aspect  of learning about our prehistoric ancestors. The 

knowledge our grandfather and grandmother  used are often lost.If we 

do not preserve these wildflower meadows the practice and the  peo-

ple doing it is also in danger of becoming extinct. This is an important 

teaching also  relevant for our paiper (Miljødirektoratet, 2016).  This is a 

possibility for our chosen area of creating a wildflower  meadow in the 

NMBU campus.  

Lastly the importance of increasing Norwegian wildflower meadows is 

to protect native  species. (Department for Environment, Food & Rural 

Affairs UK, 2014). This we hope to  make a possible example of with this 

on our wildflower meadow. Therefore, the proposed area holds great  

potential as an educational arena, both for students of the university, 

and the populace of Ås  municipality.  

The university and its body of students constitutes the main stakehold-

ers in this project. The  local community also has a stake in the area as a 

place for recreation. Local farmers may  also benefit from an increased 

ecological support of pollinating insects.  
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Bli kjent med MINA-studentane! 
Tekst av Evita Kolseth Skaar

Deltakarane av undersøkinga
Dei best representerte gruppene er frå bachelor i forny-
bar energi, bachelor i miljø og naturressurser, bachelor i 
økologi og naturforvaltning og master i økologi. Rundt 
halvparten av studentane er i aldersgruppa 21-23, men 
fakultetet har fleire representantar frå alle aldersgrupper. 
Det er noko overvekt av kvinner.

Studievanar - dei fleste sit på Sørhellinga
På forelesning er studentane flinke på oppmøte, og nesten 
90% seier at dei møter opp på live zoom-forelesning ofte 
eller alltid. Utanom forelesning bruker ein MINA-student 
gjennomsnittleg mellom fem og seks timar på eigenstudie 
dagleg. Blant deltakarane er det studentane på fornybar 
energi som bruker mest tid dagleg på skulearbeid.

Over halvparten sit på lesesalen fleire gongar i veka, og 
ein nokså stor del av desse er der kvar dag. Av studentane 
som sit på lesesal, sit nesten alle på Sørhellinga, så dette 
er nok den mest sentrale møteplassen for MINA-studentar 
på skulen!

ZOOL210 og NATF200 scorar høgast blant studen-
tane sine favorittfag
Då vi spurte om studentane sine favorittfag på MINA, fekk 
vi ein stor variasjon av svar. 
Zoologifaga er populære, og det klåraste favorittfaget er 
ZOOL210 - Virveldyr. På andre plass kjem NATF200 – Vern 
og forvaltning av norsk natur. Andre fag som fekk fleire 
stemmer er NATF260, NATF240, ECOL100, ECOL310, 
ZOOL310, ZOOL220, FYS100 og VANN210.

Drøymer om jobb med påverknadskraft
Ved spørsmål om draumejobben fekk vi mange ulike svar, 
men det som går igjen er at MINA-studentane ivrar etter 
å gjere verda til ein betre stad. Mange ønsker arbeid in-
nan forvaltning og stillingar der dei har moglegheit til å 
påverke. Mange drøymer om å arbeide som berekraftsans-
varleg, og nokre ønsker seg jobb i miljødirektoratet eller 
rett og slett som miljøminister. Kategorien som scorar aller 
høgst er forskar. Elles har mange ønske om ein jobb som 
inneber mykje tid ute i felt. Til trass for store ambisjonar 
er det likevel berre 66,7% som trur at dei kjem til å jobbe 
innan studieretninga dei har valgt.

I ei tid med få moglegheiter til å treffe på nye medstudentar, lanserte Eviggrønn ei spørjeundersøking for 
å bli litt betre kjend med studentane på MINA. Kva driv studentane med på fritida? Kva er draumejob-
ben? Og kor mange er eigentleg vegetarianarar? 60 studentar deltok på undersøkinga for å gje oss svar 
på mellom anna desse spørsmåla.
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Kondis og kjøt-kutt
Jamt over er MINA-studentane mykje i fysisk aktivitet! 
Over 90% av studentane er i fysisk aktivitet ein gong i veka 
eller meir. Nesten 50% er i fysisk aktivitet minst fire dagar 
i veka. Gjennomsnittleg er det studentane på økologi og 
naturforvaltning/naturforvaltning som er aller mest aktive.

Nesten 30% av studentane har ein kjøtfri diett, og er enten 
veganer, vegetarianer eller pescetarianer. Rett over 30% 
skildrar seg sjølv som fleksitarianer, så det er tydeleg at 
ein stor del av MINA-studentane er opptekne av å minske 
konsumet sitt av kjøt. Det er blant studentane på master i 
økologi vi finn den største andelen vegetarianarar og veg-
anarar.

Ein av ti MINA-studentar slit psykisk
Vi stilte òg spørsmål ved studentane si psykiske helse, og 
samtlege deltakarar valgte å svare på spørsmålet; «Hvor-
dan vil du beskrive din psykiske helse?». Det kjem fram frå 
undersøkinga av 10% av studentane meiner deira psykiske 
helse er dårleg til svært dårleg. 30% svarer at den psykiske 
helsa er sånn passe og 60% seier dei har god til svært god 
psykisk helse.

 

Fritidsaktivitetar
Det er mange av MINA-studentane som er aktive i forening-
slivet. 73% av dei som svarte på undersøkinga er medlem 
av ei linjeforening, og over halvparten er medlem av ei eller 
fleire andre foreningar. På fritida har nær 70% friluftsliv og/
eller turgåing som hobby, og over 50% har sport som ein av 
sine hobbyar. Andre populære hobbyar er matlaging, les-
ing, musikk, plantar, gaming, fotografering og ølbrygging. 
Litt under halvparten av studentane har teke pandemien i 
bruk til å skaffe seg nye hobbyar. 

Går til val for miljøet
Ein svært liten andel av studentane seier at dei engasjerer 
seg mykje politisk, men mange har likevel delt sine tankar 
om kva dei tenkjer å stemme ved komande Stortingsval.

Det er tydeleg at dei fleste MINA-studentane er venstre-
orienterte og er opptekne av å tale miljøet si sak. Nokså 
overraskande er det ingen som har sagt at dei stemmer H, 
Frp eller Krf, men mogleg har desse òg nokre tilhengarar 
blant gruppa som valgte å holde valget anonymt.

Oppsummerande er MINA-studentane ein aktiv gjeng, og 
oddsen er god for å møte dei enten på Sørhellinga, i foren-
ingslivet, ute på tur eller på treningssenteret. I framtida er 
truleg mange av dei å treffe innan forvaltning og forskning 
- dersom folk følger draumane sine.
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Uganda - Pearl of Africa
My name is Geke and I am a Master student in Tropical Ecology. I dream of living and working in Africa. I blog about 

how I am doing this and providing nature education.

The scariest moment during my safaris in Uganda. This 
tree climbing lion was staring at us directly and for a few 
seconds I was scared it was going to jump straight into 
our truck

The white rhino was hunt to extinction in Uganda in the 
past. Thanks to a breeding program you can now visit 
the 22 rhino’s that call this place home. It is amazing to 
approach these animals on foot!

The first time I saw the African elephant in the wild I was 
sold. I am feeling very lucky to say that I will be studying 
these animals for my master thesis coming school year!

The hippos are the most dangerous animals of Afri-
ca. Unfortunately, the local people have no choice to 

come close to them to provide food on the table…
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The Rotschiild giraffe eats the leaves from the acacia 
trees. How many giraffes can you count?

Uganda is not only home to the famous safari animals. 
How amazing is it to wake up with the calls of the black 
and white Colobus monkey?

Baby season on the savanna, how adorable is this baby 
kob drinking by its mother with the stunning landscape in 
the background.

A dream coming true, standing in front of the 
mountain gorillas in the lush tropical rainfor-
est. We even got treated with a baby gorilla!
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Masterbonanza

På MINA-fakultetet skrives det årlig en drøss med interessante masteroppgaver. I denne spalten viser vi 
frem mangfoldet av oppgaver, problemstillinger og vinklinger. Vi har spurt nåværende og tidligere mas-

terstudenter om deres oppgave. La deg inspirere!
 

1. Hva var/ er problemstillingen i din oppgave?
2. Hvordan fikk du vite om oppgaven?

3. Hva gjør du i dag/ hva er dine planer for fremtiden?

Fornybar energi - Martin Skjøstad Andersen
1. Min masteroppgave omhandlet biogass og hvorfor det ikke er bed-

re utnyttet i Norge. Vår situasjon ble sammenlignet med Danmark 
og Tyskland hvor det er utnyttet i langt høyere grad. Kostnader tilk-
nyttet realisering av biogasspotensialet i Norge ble også vurdert.

2. Oppgaven ble utformet med utgangspunkt i min interesse for bio-
gass og innspill fra veileder.

3. Nå går jeg et ekstra studieår og er derfor ikke i jobb, men søker ak-
tivt. Mine planer for fremtiden er å få en stilling hvor jeg på best 
mulig måte kan bidra til å akselerere arbeidet mot et bærekraftig 
samfunn.

Skogfag - Erlend Grande
1. Bakgrunnen for min masteroppgave var å finne en fysisk beskyttelse 

av granplanter mot gransnutebillen, som er tilpasset den norske sk-
ogplante-produksjonen. Det er viktig at en slik beskyttelse er både 
miljøvennlig og nedbrytbar, samtidig som den skal beskytte gran-
plantene mot gransnutebillen i 2 – 3 år ute i skogen.

Noen av de viktigste resultatene jeg fant var at noen av de ulike pa-
pir-hylsene vi testet hadde bedre effekt som beskyttelse mot grans-
nutebillen enn de ubehandlede plantene, og like god beskyttelse 
som de kjemisk behandlede plantene.

2. Jeg fikk min masteroppgave i forbindelse med at jeg, sommeren før 
jeg startet på mitt siste år på studiet, ble ansatt som prosjektleder 
for Skogplanter Midt-Norge. Da jeg ble ansatt var det naturlig å ta 
ett av de prosjektene jeg skulle jobbe med som masteroppgave. Slik 
fikk jeg en god kombinasjon mellom jobb og skole gjennom hele det 
siste studieåret. 

3. Nå jobber jeg som prosjektleder for Skogplanter Midt-Norge og sk-
ogkonsulent for Skogselskapet i Trøndelag. Det å jobbe med prosjekt 
som bidrar til utvikling av skogbruket både i Trøndelag, men også 
kanskje på landsbasis er noe jeg synes er spennende og givende. 

 

Foto: Martin Skjøstad Andersen

Foto: Erlend Grande
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Naturforvaltning - Emilie Pedersen
1. Jeg skriver for øyeblikket master hvor jeg evaluerer effekt av restaure-

ringstiltak i sjøørretbekker i Verdal Kommune. Oppgaven er en del av 
et prosjekt som har pågått siden 2015 i Verdalsbekkene. Kort fortalt 
sammenliknes tetthet av ungfisk fra min feltsesong i 2020 med tid-
ligere data fra amsterbekkene, for å se om tiltakene har hatt noen 
effekt på ungfisktettheten. I tillegg ser jeg på hvordan det abiotiske 
forholdet i bekkene forklarer fisketetthet. 

2. Jeg fikk vite om oppgaven gjennom faget NATF340, i samtale med 
professor Thrond Haugen og førsteamanuensis Stian Stensland. 

3. Først og fremst bli ferdig med masteren, og så søke jobb!

 
Naturbasert reiseliv - Bjørn Reynisson Grimsby
1. Problemstillinga var å utforske samanheng mellom type naturbasert 

reiselivsfirma, driftsmåla og kva anna arealbruk som påverkar drifta 
deira. Dei vanlegaste måla er berekraft- og livsstilsknytt. Visuelt og 
fysisk store inngrep som vindmøller, gruvedrift, demningar og kraft-
linjer har negativ verknad på firma. 

2. Eg idémyldra og utvikla i samråd med rettleiaren min om kva eg 
kunne skrive oppgåve om.   

3. Eg er vikar på VG1 Sal, service og reiseliv i to fag. Eg søkjer på PPU 
for yrkesfag ved OsloMet og NTNU, så eg kan verte fast tilsett lærar. 
Elles på ulike naturforvaltar/ -vegleiarjobbar i området i kring Oslo.

  
Bilete over er av meg i ei heit potte. Kvar det er, er ein løyndom! 
Datasamling kan vere avslappande også.
(No må det seiest at den opphavlege oppgåva om varme kjelder 
gjekk i vasken. Sånt hender!).

 
Miljø- og naturressurser - Cecilie Brandsvoll
1. Problemstillingen er relatert til tungmetallforurensning fra to ulike 

gruver; en plassert midt i Zambia, og en midt i Norge. Målet er å un-
dersøke i hvor stor grad tungmetallene er i mobil og biotilgjengelig 
form, og å teste om tilsetting av biokull kan redusere disse fraks-
jonene. Foreløpige resultater viser at biokullbehandlingen var effek-
tiv for bly, sink, kobber og kadmium.

2. Oppgaven ble til under et feltbesøk med mine veiledere til den aktu-
elle gruven i Zambia, i sammenheng med et «summerschool»-pros-
jekt i januar 2020. 

3. Jeg søker aktivt på jobber og håper å få jobbe videre med liknende 
problemstillinger.

Foto: Emilie Pedersen

Foto: Bjørn Reynisson Grimsby

Foto: Cecilie Brandsvoll
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Hei! Jeg heter Bianca og studerer 3 året på Fornybar 
energi. For øyeblikket befinner jeg meg i Wien på 
utveksling ved BOKU. 

I likhet med mange andre (hovedsakelig europeere) tros-
set jeg COVID-19 og bestemte meg for å reise selv om ting 
så veldig usikkert ut. Jeg har ikke angret! 

Jeg valgte å reise til Østerrike fordi jeg ønsket å forbed-
re tysken min og fordi BOKU tilbyr mange spennende fag. 
Jeg ønsket også å prøve å bo i en storby og jeg er svært 
kulturinteressert. Wien oppfyller alle disse kriteriene med 
toppkarakter som europeisk kultursentrum. Her står op-
plevelsene i kø til tross for restriksjoner. 

Byen er stor, men det er lett å komme seg rundt. Offentlig 
transport går virkelig hele tiden til alle kanter av byen og 
koster kun 75€ for hele semesteret(!). Dersom du ikke er 
fan av offentlig transport er det et bra nettverk av sykkel-
veier (som ikke er så skummelt som det ser ut som) og 
mulighet for å benytte seg av citybikes som er gratis den 
første timen. 

Her har jeg møtt masse hyggelige folk og fått gjort masse 
selv om jeg kun har vært her nede siden midten av februar. 
Vi har bl.a. besøkt masse ulike museer, stått på ski i Alpene, 
klimastreiket, hatt byvandringer, sosiale sammenkomster, 
sykkelturer, gått mange flotte fotturer og ikke minst hatt 
mange legendariske pikniker! 

I skrivende stund har vår 3 uker lange påskeferie akkurat 
startet og selv om det kommer en ny midlertidig lockdown 
planlegger vi flere ute-aktiviteter sammen. Østerrike har 
en prima beliggenhet for å besøke andre land i Europa så 
vi tilbringer 9 dager av påsken i Kroatia☺ 

Da jeg reiste forventet jeg at første måneden kom til å være 
full lockdown, men restriksjonene har vært relativt liberale 
sammenliknet med Norge. Kun forestillinger, konserter e.l. 
har vært stengt og spisesteder har kun tilbudt takeaway. 
På kvelden har det vært mildt portforbud dvs. nødvendige 
ærender og rekreasjonsopplevelser er lov. Skolen tilbyr 
hovedsakelig kun fjernundervisning, men det fungerer fint. 

Jeg håper at restauranter, utesteder, teatre og konsertst-
eder åpner frem mot sommeren slik at vi kan oppleve det 
Wien og Østerrike virkelig er kjent for. Jeg er optimist!☺ 

Wien er en virkelig flott by og studentmiljøet er supert! 
Selv om jeg er den eneste fra NMBU her har jeg funnet 
meg godt til rette. Tips til fremtidige utvekslingselever: del-
ta på «alt» i starten. Du vil ikke angre!  

Reisebrev fra Wien
Tekst av Bianca Sandvik

Foto: Bianca Sandvik

Foto: Bianca Sandvik
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Reisebrev fra Norge
Tekst av Amélie Lamotte

Dear lecturers, I am French exchange student and I 
want to share with you my experience at NMBU and 
in Norway for the Spring semester 2021. 

My background was more about environmental sciences, 
but I have always been interested in ecology and natural 
sciences, that is why I decided to come here for my ex-
change semester. I chose the courses MINA300, NATF320 
and ECOL201.

I currently live in Pentagon, located near the university and 
the city of Ås, in a shared apartment with three Norwegian 
girls. It permits to discuss in English about our days, our 
courses, and all about the everyday life (allowing to im-
prove English level). The first thing one of my roommates 
told me was that she does not speak English very well, but 
to me, to my French point of view, she speaks perfect En-
glish! And she is not the only one telling me this … Lately I 
heard that Norwegian, and Scandinavian people in general, 
were quite humble concerning their English level, it is total-
ly true and demonstrated. 

Coming in Norway was also an opportunity to see beautiful 
landscapes and I totally fell in love with the country, I was 
not prepared to be such amazed by them. The areas near 
NMBU are mostly agricultural and I am familiar to it, but 
covered by snow, it was very beautiful. I had the chance to 
travel a bit during the Easter vacation’s week, and I decided 
to go to Tromsø with some friends, especially to see North-
ern lights. Unfortunately, the first night there was not very 
conducive to see it, this is a natural phenomenon and we 
simply cannot control it. We were more chanceful the night 
after and it was simply amazing. 

During the other weeks, I visited for now Oslo, the capi-
tal of Norway with a lot of shops and beautiful buildings; 
Fredrikstad, a cute old city, an old fortress, and free shuttle 
boats to go from one side to another side of the city (the 
city is cut in two parts, the fjord separating them); Drøbak, 
a port city near Ås overlooking the fjord leading to Oslo. 
Also, some hikes around Ås are often organized by some 
students, these are a good way to know each other and 
to enjoy the fresh air. I also plan to go to Notodden and 
Bergen, and maybe to Kristiansand, apparently this is a very 
nice city. 

I hope that you enjoyed this piece of writing. 

Foto: Amélie Lamotte. Tromso the 28, March.
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Redaksjonen anbefaler
Podkaster

Vett og vitenskap, Gaute Einevoll
Her diskuterer NMBU’s kjære Gaute Einevoll tematikken i populærvitenskapelige bøker sammen med forfatteren. 

Formålet er folkeopplysning om ideer og vitenskap.

Fornybaren, Energi Norge
I Fornybaren servers dagsaktuelle problemstillinger innen fornybar energi, elektrifisering, teknologi og europeisk kli-

ma- og energipolitikk. 

JØSS, Andreas Wahl
Andreas Wahl med gjester møtes for å fekte med funfacts. En slags fungergames. 

Grønn sone, Fortum
Hva må til for at Norge skal lykkes med det grønne skiftet? Stian Mathisen er programleder i denne nye podcasten der 

elektrifisering er hovedtema. 

Naturligvis, NINA naturforskning
Forskere fra NINA deler fakta, kunnskaper og opplevelser fra forskerlivet i norsk natur. 

Bøker 
Blå, Maja Lunde, 2017

En bok om menneskenes og naturens sårbarhet. I denne romanen følger vi Signe på seiltur i 2017 parallelt med histo-
rien om David fra 2041 som er på flukt fra et tørkerammet Sør-Europa. 

På naturens skuldre, Anne Sverdrup-Thygeson 2020
En bok om artsmangfold og hvor avhengige vi mennesker er av naturen. Gjennom flere eksempler viser NMBU’s egen 

Anne Sverdrup-Thygeson at vi står på naturens skuldre. 

Et hav av muligheter, Henning Røed, 2020
Her får vi historien om de fire viktigste fiskeartene og hvordan Norge kan gå fra en oljenasjon til en fiskerinasjon. 

Den sjette utryddelsen, Elizabeth Kolbert, 2016
Denne boken er en blanding av idehistorie, naturhistorie og feltreportasje som viser hvorfor og hvordan mennesker 

har endret livet på jorden på måter ingen annen art noensinne har gjort. 
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Kryssord
Laget av Anna Voldseth
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Quiz
Laget av Evita Kolseth Skaar

1. Menneskenes tidsalder
2. Skytefelt som er restaurert og nå del av Dovrefjell 

nasjonalpark
3. Unglaks
4. Bok av naturfilosof Sigurd Hverven (2018)
5. Nasjonalrett Portugal
6. Karbonrikt materiale, produsert ved pyrolysering 

av plantebasert biomasse
7. Nasjonalfugl i Norge
8. Tema for Energiseminaret 2021
9. Plante eller dyr som bruker etterligning av en 

annen organisme som beskyttelse
10.  Nakenfrøet plante

11.  Bartre som trives i tørr og næringsfattig jord
12.  Redaktør i Eviggrønn våren 2021 (fornavn)
13. Netflix-dokumentar om menneskers påvirkning 

på havet 
14.  Neste sommer-OL arrangeres i … (by)
15.  Minimumsenergien som trengst for å fjerne et 

elektron fra et atom eller molekyl
16.  Hovedstad Østerrike
17.  Miljøtiltak for å minske, kompensere eller fjerne 

uønskede virkninger av inngrep i naturen (... 
tiltak)
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Fasit
Quiz:
1. Fasit:
2. Antropocen
3. Hjerkinn
4. Smolt
5. Naturfilosofi
6. Bacalao
7. Biokull
8. Fossekall
9. Havet
10. Mimikry
11. Gymnosperm
12. Furu
13. Anna
14. Seaspiracy
15. Tokyo
16. Ioniseringsenergi
17. Wien
18. Avbøtende

Løsningsord: Tiltakshierarkiet

Kryssord: 
Løsningsord: FNs tiår for restaurering
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